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Voorwoord 
 
Op 2 december 2002 herdenkt de staatkundig 
gereformeerde kiesvereniging “De Hoop” haar 80- 
jarig bestaan. Het is een goede zaak dat het 
bestuur heeft besloten tot het uitgeven van dit 
herdenkingsboek.  
Dit boek belicht de betekenis van de S.G.P. voor 
het bestuur en de samenleving van de gemeente 
Ridderkerk. Daarbij is het interessant stil te staan bij 
de vraag hoe de zich steeds wijzigende 
maatschappelijke verhoudingen en opvattingen zich verhouden tot 
de beginselvastheid die de S.G.P. hoog in het vaandel heeft staan. 
 
Bijna iedere politieke partij heeft beginselen, uitgangspunten en 
idealen die men in het bestuurlijk werk wil delen met anderen. Het valt 
op dat de S.G.P. de vastheid en het tijdloze van de Bijbelse waarden 
met overtuiging in stand houdt en uitdraagt. Dat doet zij zo 
consequent, dat daardoor de voorspelbaarheid van de standpunten 
van de S.G.P. groot is. Dat betekent echter niet dat de bijdrage van 
de S.G.P. tot het Ridderkerkse bestuur slechts van marginale betekenis 
is geweest. Gedurende 80 jaar heeft de S.G.P. moreel gezag dat 
minstens tot respect voor de uitgedragen standpunten heeft geleid, 
maar in veel gevallen, veelal onzichtbaar, standpunten van anderen 
heeft beïnvloed.  
 
Ik hoop dat dit boek herkenning, erkenning en bevestiging van en 
voor velen zal geven. 
Graag wil ik kiesvereniging “De Hoop” van harte gelukwensen met 
deze mijlpaal en ik wens u dat uw bede om Gods onmisbare zegen 
voor uw bestuurlijke werk, wordt verhoord. 
 
 
Drs. J.B. Waaijer, 
Burgemeester van Ridderkerk. 
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Hoopvol gestemd 
 
Het was de Heere, Die de nog jonge Ds G.H. 
Kersten een gezaghebbende en stuwende 
persoonlijkheid gaf. Innerlijk door God overtuigd, 
wist hij zich geroepen om na de Grondwetswijzi-
ging in 1917, waardoor aan de verkiezingen 
volgens het districtenstelsel een einde kwam en 
het stelsel van evenredige vertegenwoordiging 
werd ingevoerd, zijn achterban te mobiliseren tot 
oprichting van de SGP op 24 april 1918 in Middelburg.  
 
Ds. Kersten was er van overtuigd, dat slechts door een bundeling van 
gelijkdenkenden binnen eigen kring het mogelijk zou zijn een eigen 
positie ten opzichte van het maatschappelijke en staatkundige 
gebeuren in te nemen. Kenmerkend is zijn voortdurende stellingname 
tegen hen die politieke activiteiten afwijzen. Hij schrijft daarover in de 
“Banier” het volgende: “ Zijt gij wars van alle politiek, het zij zo. Maar 
weet dan toch, welke heilige belangen aan deze politieke strijd zijn 
verknocht. Het gaat om de Christelijke grondslagen van ons 
volksleven: huwelijk, gezin, gezagsvraagstuk, godsdienst enz. Zouden 
wij niet pal staan om te verdedigen de geestelijke erfenis van onze 
voorouders. Zouden wij niet verdedigen wat twaalf eeuwen 
Christendom ons hebben nagelaten(…)?”  
Door Gods genade is dit niet zonder vrucht gebleven en het is met 
opzet zo geschreven, omdat wij niet aan persoonsverheerlijking doen, 
aar juist in een jubileumuitgave nadrukkelijk willen stilstaan bij wat de 
Heere schonk en wat de Heere (nog) steeds laat. 
 
De vonk slaat over  
Ondanks veel tegenstand, helaas ook in eigen kring, worden tal van 
SGP-kiesverenigingen in het land opgericht. Op zaterdag 2 december 
1922 gebeurde dit in Ridderkerk. 15 personen zijn dan “aan den 
Lagendijk” bij elkaar.  
Er is niet véél discussie over de naam van de kiesvereniging.  
De toenmalige Ridderkerkse predikant, Ds. J.R. van Oordt, stelt voor 
om te kiezen voor de naam: “De Hoop” en ……aldus wordt besloten. 
Nooit is de behoefte gevoeld om de naam te wijzigen.  
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De kiesvereniging draagt dus nog steeds dezelfde naam, omdat ook 
nog steeds dezelfde innerlijke overtuiging, door genade, aanwezig is. 
We hebben ook anno 2002 géén behoefte aan een nieuwe naam.   
In 1982 is, ter gelegenheid van het 60-jarig bestaan, een jubileum-
boekje uitgegeven dat verslag doet over de periode van 1922-1982.  
In de huidige uitgave wordt een dwarsdoorsnede gegeven van de 
periode over 1982 tot heden. Het is een sobere uitgave, die met 
enige terughoudendheid geschreven is. Immers hoe korter de 
geschiedenis, hoe lastiger die te beschrijven is. En ook alle dingen 
stichten niet. SGP’ers zijn ook mensen, met alle gebreken van dien.  
 
Met dankbaarheid mogen wij terugzien op wat de Heere ons schonk, 
ondanks onze fouten, onze onhebbelijkheden en onze persoonlijke 
karakters. Mocht de SGP iemand onheus hebben bejegend dan 
bieden wij u daarvoor onze oprechte excuses voor aan. Vanuit de 
overtuiging dat alléén Gods Woord en wet heilzaam is voor de hele 
samenleving, hebben onze vertegenwoordigers in de gemeenteraad 
van Ridderkerk pal proberen te staan voor die waarheid. 
En naar mijn bescheiden mening is dat juist de reden waarom de SGP 
zich kenmerkt door een consistente en consequente stellingname in 
de gemeenteraad tegen alle spot, smaad en hoon in. Ridderkerk kan 
weten wat zij aan de SGP heeft. De SGP durft te kiezen. Zij gaat niet in 
de eerste plaats voor de macht en het getal, al zullen zij die 
verantwoordelijkheid beslist niet uit de weg gaan, maar het gaat de 
SGP ten diepste om de doorwerking van het volledige Woord van 
God en Gods wet in het geheel van wet en regelgeving, evenals in 
het onderlinge verkeer in de samenleving. Als er ooit een tijd is 
geweest waarin het (onverkorte) artikel 36 van de Nederlandse 
Geloofsbelijdenis actueel is dan is het in deze tijd, waarin men de 
mond vol heeft over “normen en waarden”.  
De SGP roept ook nu overheid en onderdaan op terug te keren naar 
de normen en de waarden van de Bijbel, als het onveranderlijke 
Woord van God. Of wij dat erkennen of niet (willen) erkennen: God 
regeert! 
 
De Heere zegene het werk van onze fractieleden en de 
kiesvereniging en doe ook onze jongeren zich verbinden aan de 
eenvoud van Zijn Woord, tot roem van Zijn Genade en uitbreiding van 
Zijn Koninkrijk. 
 
November 2002 
M. Verhoeve, voorzitter  
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Verantwoording 
 
Door middel van de uitgave van dit jubileumboekje, ter gelegenheid 
van het 80-jarig bestaan van SGP kiesvereniging “De Hoop”, wil het 
bestuur een aansluiting maken op het gedenkboekje dat is 
uitgegeven ter gelegenheid van het 60-jarig bestaan. De artikelen in 
dit boekje geven een indruk van verschillende momenten uit de 
afgelopen 20 jaar. 
 
Het Historisch Overzicht is chronologisch van opzet. Waar mogelijk zijn 
gegevens gegroepeerd. Als bronnen zijn geraadpleegd de notulen 
van vergaderingen, nieuwsbrieven en het archief van de 
kiesvereniging. Verder is informatie ontleend aan of is geciteerd uit 
krantenknipsels. Om staccato in het verhaal te beperken zijn 
verkiezingen voor de Tweede Kamer en voor de Provinciale Staten 
grotendeels buiten beschouwing gelaten. De Europese verkiezingen 
zijn wel meegenomen vanwege het hoge Ridderkerk-gehalte.  
Voor de loop van het verhaal is bij namen van personen het 
predikaat “de heer” of de titel niet steeds vermeld. Overigens is 
geprobeerd zo veel mogelijk aspecten van de kiesvereniging te 
belichten, waarbij een zekere selectie onvermijdelijk is.  
 
Oud-raadslid ing. W. van Gent heeft enkele herinneringen 
opgetekend, die hij tijdens zijn werk als raadslid in de afgelopen 25 
jaar heeft ervaren. Voor zijn bijdrage zijn wij hem zeer erkentelijk. 
 
Om een indruk te geven hoe leden van de kiesvereniging de 
afgelopen 20 jaren hebben meegeleefd met de activiteiten van de 
SGP, plaatselijk en landelijk, hebben we twee SGP-leden 
geïnterviewd. Beide leden zijn reeds een groot aantal jaren lid van 
onze SGP-kiesvereniging “De Hoop”. Hiermee willen we dan ook de 
heren H.H. Aardoom en H. Roest (oud-bestuurslid) bedanken voor hun 
bijdrage. 
 
Een belangrijk moment in de geschiedenis van de Gemeenteraads-
fractie van de SGP was het afscheid van de heer M. Veldhoen.  
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In dit boekje plaatsen wij de “maiden speech” van de kleinzoon van 
Veldhoen, Meeuwis Veldhoen jr. Hierin is treffend verwoord wat 
Veldhoen voor de Ridderkerkse SGP heeft betekend. 
 
Het ontbreken van een studievereniging in Ridderkerk betekent niet, 
dat jongeren niet actief zijn binnen de Ridderkerkse SGP. Een korte 
bijdrage van SGP-jongeren in Ridderkerk toont u hun drijfveren. 
 
November 2002 
De samenstellers:   Gert-Jan de Looze,   
 Anton den Ouden,  
    Ruud Roodenburg. 
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Historisch overzicht  
 

Staatkundig Gereformeerde 
Kiesvereniging “De Hoop” 1982-2002 

 
60-jarig bestaan 
Op woensdag 1 december 1982 herdenkt de kiesvereniging het 60-
jarig bestaan in een bijeenkomst in de Bethelkerk aan de Anjerstraat. 
Na het openingswoord door de voorzitter, de heer B. Stolk, spreekt de 
partijvoorzitter, ds. H.G. Abma zijn rede “In hope jubileren” uit. Ds. 
Abma herinnert aan enkele reeds lang overleden Ridderkerkse SGP-
prominenten. Zowel toenmalig hoofdbestuurslid ds. D.J. van der Graaf 
als (fractie)voorzitter B. van der Graaf heeft hij persoonlijk gekend. Hij 
gaat dieper in op de mogelijke overwegingen, die ds. J.R. van Oordt 
destijds zouden hebben gebracht tot de naam “De Hoop”. De 
plaatselijke predikant van de Gereformeerde Gemeente, ds. J.W. 
Verweij, spreekt een slotwoord. Ter gelegenheid van dit jubileum is 
een gedenkboekje onder de titel “Hoop en Zegen” samengesteld, 
dat onder de leden en donateurs is verspreid. 
 
Verenigingswerk en bestuur 1983-1987 
Eind 1982 is het het bestuur is als volgt samengesteld: 
B. Stolk, voorzitter 
I.  van Driel, secretaris 
T. van Prooijen, penningmeester 
W. van Gent, tweede voorzitter 
H. Roest, tweede secretaris 
A. Hofland, tweede penningmeester 
A. Bode, algemeen adjunct 
A. (Anton) den Ouden, notulist en archivaris 
J.M. Schot 
 
De jaarvergaderingen, die gewoonlijk in februari worden gehouden, 
staan in het teken van huishoudelijke zaken.  
In de jaarvergadering in 1983 wordt als nieuw bestuurslid gekozen de 
heer D.J. Vroegindeweij. Hij volgt de heer A. Hofland op, die zich niet 
meer verkiesbaar had gesteld.  
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Vroegindeweij neemt al spoedig het initiatief om het ledenbestand te 
transformeren in elektronische vorm. Sindsdien worden de uitnodiging-
en van bedrukte adres-stickers voorzien en worden de accept-
girokaarten voor contributie of donatie voorbedrukt met naam en 
adresgegevens. In de jaarvergaderingen wordt standaard de 
agenda voor de landelijke Algemene Vergadering behandeld. De 
afgevaardigden worden benoemd. Zij krijgen mandaat om hun stem 
uit te brengen op kandidaten voor het hoofdbestuur (HB) en worden 
geacht in de geest van de kiesvereniging op te treden bij de 
behandeling van de voorstellen. In najaarsvergaderingen is de 
voorzitter gewoon in zijn openingswoord aandacht te geven aan de 
troonrede. In 1983 merkt hij dankbaar op dat aan het slot van de 
troonrede de bede weer is uitgesproken. Hem trof de duidelijke taal 
met betrekking tot het economisch gebeuren, maar ook het 
ontbreken van ethisch beleid. Eveneens traditie is dat op 
najaarsvergaderingen de voorzitter van de gemeenteraadsfractie, 
de heer M. Veldhoen, verslag doet van gemeentelijke aangele-
genheden, doorgaans in verband met de gemeentebegroting. Zijn 
levendige stijl zorgt voor een aandachtig gehoor. 
  
In het voorjaar van 1984 wordt een ledenwerf-aktie gehouden, die 37 
nieuwe leden oplevert. Het ledental van de  kiesvereniging bedraagt 
eind 1984 463 leden. In 1984 wisselt de kiesvereniging van 
vergaderlocatie. Vergaderde men een lange reeks van jaren in de 
ontmoetingshal van de Bethelkerk, vanaf de najaarsvergadering 
vergadert de kiesvereniging in de gemeenschapsruimte van de ds. G. 
H. Kerstenschool aan de Klaas Katerstraat. De vergaderavonden 
vallen sindsdien afwisselend op maandag en donderdag, om 
iedereen in staat te stellen minstens één avond per jaar een 
vergadering te bezoeken. Een eerder gehouden enquête onder de 
leden inzake vergaderavond en vergaderplaats leverde overigens 
maar weinig reacties op. 
  
In 1985 treedt als nieuw bestuurslid aan de heer M. Verhoeve. Hij volgt 
daarmee de heer H. Roest op die na vele jaren als bestuurslid zich niet 
meer verkiesbaar stelde. Roest heeft zich zeer ingezet voor 
ledenwerving en de coördinatie van de verspreiding van 
uitnodigingen en dergelijke. Voor de verspreiding zelf staat een 
groepje getrouwe leden paraat. De destijds in dit verband gebezigde 
uitdrukking ‘werkcomité’ raakt wat op de achtergrond.  
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In 1985 wordt het rapport van het hoofdbestuur “ In haar waarde II”  
besproken. Het gaat daarbij om de plaats van de vrouw in de politiek 
(partij), zoals verwoord in artikel 12 van het Program van Beginselen. 
Uit de talrijke reacties uit de ledenvergadering blijkt een meerderheid 
voor aanpassing van dit artikel, zodanig dat de betrokkenheid van de 
vrouw gewaardeerd wordt. Het commentaar van de kiesvereniging 
wordt ter kennis van het hoofdbestuur gebracht. In de betreffende 
brief wordt geformuleerd “dat aanpassing van artikel 12 gewenst is, 
aangezien men de huidige praktijk (vrouwen gaan stemmen) met het 
beginselprogramma (vrouwenkiesrecht strijdt met de roeping van de 
vrouw) in tegenspraak acht”. Als wijzigingsvoorstel wordt de suggestie 
gedaan: “het regeerambt (of passief kiesrecht) strijdt met de roeping 
van de vrouw”.  
 
Europese verkiezingen 1984 
Bij de verkiezingen voor het Europese Parlement in 1984 wordt ir. L. 
van der Waal, lid van onze kiesvereniging,  gekozen tot euro-
parlementariër. In de voorafgaande verkiezingscampagne 
presenteert hij zich in een op 11 mei door de studievereniging 
belegde bijeenkomst, waar ook de plaatselijke Nederlands 
Hervormde predikant ds J. Blom van zijn belangstelling blijk geeft.  
In de jaarvergadering in 1986 doet ir. L. van der Waal verslag van zijn 
ervaringen in het Europese Parlement.  
 
Afscheid raadslid ir. C. Kok  
Sinds 1982 bestaat de 4-koppige raadsfractie uit ing. W. van Gent, ir. 
C. Kok, J.M. Schot en M. Veldhoen (fractievoorzitter).  In 1984 verlaat 
ir. C. Kok in verband met een andere betrekking elders en de 
daarmee verband houdende verhuizing, na 14 jaar trouwe dienst, de 
gemeenteraad van Ridderkerk. Het Reformatorisch Dagblad schrijft: 
“Burgemeester Verplanke betreurde het ten zeerste dat de heer Kok 
na 14 jaar de raad gaat verlaten. Hij memoreerde hoe het raadslid 
vaak met grote ernst en kennis van zaken zijn raadslidmaatschap 
heeft vervuld. Hij bood hem een wapenschildje en een stropdas aan. 
De heer Kok dankte burgemeester Verplanke voor de woorden 
waaruit meer erkenning en waardering sprak dan hij zich waardig 
voelde. Dankbaar sprak hij uit dat hij het toch vaak boeiende werk 
mocht doen. Een duidelijk gevoel van hopeloos tekort aan zijn kant 
zag hij, als hij in Gods Woord las en onder de indruk kwam van de 
verantwoordelijkheid van de overheid en de wetenschap had, niet 
aan dat hoge doel te hebben beantwoord.  
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De heer Kok uitte tenslotte nog enkele wensen, waarvan de laatste 
was dat, wanneer hij verhuisd zal zijn, hij in zijn nieuwe woonplaats 
mag horen dat aan alle gemeenten in Nederland een door de raad 
van Ridderkerk aangenomen motie is verzonden met de volgende 
strekking: “Komt en laat ons wederkeren tot de Heere, want Hij heeft 
verscheurd en Hij zal ons genezen; Hij heeft geslagen en Hij zal ons 
verbinden”. In zijn jaarverslag 1984 zegt de secretaris, de heer I. van 
Driel er het volgende van:  Zelf heb ik hem vier jaar als collega 
meegemaakt in de Raad van Ridderkerk en nog steeds heb ik 
bewondering voor zijn intelligente en vooral ook principiële betogen.  
 
Aantreden raadslid B. Stolk 
De voorzitter van de kiesvereniging, de heer B. Stolk volgt ir. C. Kok als 
raadslid op. Het treft dat daardoor de portefeuille onderwijs in 
‘onderwijzers’ handen blijft. Zijn maiden-speech in de 
gemeenteraadsvergadering in september 1984 zorgt voor enige 
opschudding.  “Met de vrouwelijke raadsleden voorop verlieten 
maandagavond tijdens zijn maiden-speech een opvallend groot 
aantal mensen de raadszaal. Een poging van de PvdA-fractie om de 
spreker tot de orde te roepen, strandde op een weigering van 
burgemeester Verplanke, die bereid bleek voor deze keer wat door 
de vingers te zien. Stolk greep zijn kans tijdens de behandeling van 
het sociaal cultureel programma voor het komende jaar. In een 
breed uitgesponnen beschouwing deelde hij de eerst verbaasde en 
later duidelijk geïrriteerde raadsleden zijn visie mee over het 
wereldgebeuren in het algemeen en de rol van de vrouw in het 
bijzonder. Dat dit raadslid daar persoonlijk geen hoge hoed van op 
heeft, bleek alras”, aldus De Combinatie. 
 
Gemeenteraadsverkiezingen 1986 
In de ledenvergadering op 6 januari 1986 wordt naast de vaststelling 
van de kandidatenlijst voor de gemeenteraadsverkiezingen 1986 ook 
het gewijzigde huishoudelijk reglement van de kiesvereniging 
vastgesteld.  
 
Zo’n 60 leden hebben gereageerd op de uitnodiging van het bestuur 
hun lijst van voorkeur in te dienen. De hieruit resulterende groslijst 
behoefde nog enkele correcties in verband met kerkelijke gezindte 
en geografische spreiding. Door de samenwerking met het GPV zijn 
maar 17 plaatsen beschikbaar.  
Bovendien moest rekening gehouden worden met de niet lang meer 
uitblijvende opvolging van de huidige, al wat oudere fractieleden.  
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Dit heeft geleid tot een door het bestuur voorgestelde concept-
kandidatenlijst. De zorg om presentie van hervormde kandidaten op 
de kandidatenlijst brengt de ledenvergadering ertoe enkele 
wijzigingen aan te brengen. Enkele kandidaten van gereformeerde-
gemeente gezindte verruilen hun plaats ten gunste van hervormde. 
 
Evenals in 1982 wordt in 1986 gezamenlijk met het GPV deelgenomen 
aan  de gemeenteraadsverkiezingen. De wens van het GPV om de 
semi-verkiesbare vierde plaats op de kandidatenlijst in te nemen 
wordt niet gehonoreerd. Wel wordt de afspraak met betrekking tot de 
opvolging ten gunste van het GPV en tegelijk in kieswettelijke richting 
veranderd. De GPV-kandidaat op de vijfde plaats neemt een 
eventueel opengevallen plaats in een 4-koppige fractie in.  
Opnieuw is de claim van de RPF op de vierde plaats van de 
kandidatenlijst reden om met het overleg te stoppen.  
 
Op 18 maart wordt een verkiezingsbijeenkomst belegd in de aula van 
Guillaume Farel. Sprekers zijn de plaatselijke predikanten ds. J. Blom, 
Nederlands Hervormd predikant, en ds. J.W. Verweij, predikant van 
de Gereformeerde Gemeente. De heer G. van den Berg, 
burgemeester van Genemuiden houdt een inleiding. Het forum, 
bestaande uit de inleider en de fractieleden Veldhoen en Van Gent, 
gaat in op vragen uit de zaal. 
    
Bij de verkiezingen worden in totaal  3280 stemmen (= 12,6 % van de 
geldige stemmen) uitgebracht op de lijst ‘SGP en GPV’, waarvan 271 
op GPV-kandidaten. De vier raadszetels mogen behouden blijven en 
worden bezet door de heren Van Gent, Schot,  Stolk en Veldhoen 
(fractievoorzitter).  De heren A. (Arie) den Ouden en J. den Hartog 
zullen als schaduwfractie meedraaien. De RPF verliest zijn zetel. 
 
Geen beul van het CDA   
De college-onderhandelingen hebben een moeizaam verloop. De 
PvdA claimt met succes de portefeuille financiën ten koste van het 
CDA. Wethouder K.J. Boersma (CDA) blijft weliswaar wethouder, maar 
met minder gewicht in portefeuille.  
 
Het CDA is niet tevreden, maar moest er rekening mee houden dat 
het buiten het college zou blijven als SGP-fractievoorzitter Veldhoen 
als kandidaat-wethouder zou toehappen. Hoewel er grote druk op 
hem was uitgeoefend, zag deze er om persoonlijke redenen van af. In 
de algemene beschouwingen over de begroting voor 1987 meent 



   13 

CDA-fractievoorzitter A.C. van Nes echter dat de SGP heeft gewei-
gerd op te treden als beul van het CDA. Die uitspraak zorgt bij de 
andere fracties voor de nodige opwinding. Na hervatting van de 
geschorste vergadering blijft Van Nes bij zijn bewering. Zijns inziens 
hield zijn bewering dat de SGP niet als beul van het CDA wilde 
optreden, niet in dat een andere fractie daar wel op uit zou zijn. 
Anderzijds blijft Van Nes volhouden dat het CDA tekort gedaan is. Kort 
erna barst de politieke bui los en treedt wethouder Boersma terug. De 
wethouderscrisis houdt een half jaar aan. De PvdA acht het niet 
bespreekbaar dat PvdA en SGP samen in een college zijn 
vertegenwoordigd zolang de SGP de paragraaf over de 
vrouwenemancipatie in het beleidsprogramma niet onderschrijft. 
Uiteindelijk wordt mevrouw drs. J. Sterkenburg-Versluis tot wethouder 
gekozen. SGP-fractievoorzitter Veldhoen stelt fractiegenoot Van Gent 
als tegenkandidaat. Hij heeft hiervoor twee motieven.  Hij heeft niets 
tegen de persoon van mevrouw Sterkenburg, maar naar zijn mening 
verbiedt artikel 12 van het SGP-beginselprogram het (passief) 
vrouwenkiesrecht en acht zich daar als fractie aan gebonden. 
Bovendien wil de SGP zich op deze wijze distantiëren van de zig-zag 
koers  het afgelopen half jaar. 
  
Verenigingswerk en bestuur 1988-1989 
In 1989 stelt  secretaris I. van Driel zijn bestuursfunctie ter beschikking. 
Hij wordt opgevolgd door de heer R.C. van Pelt. Nieuwe secretaris 
wordt de heer M. Verhoeve.   
 
In verband met de door de val van Lubbers II vervroegde 
verkiezingen van de leden van de Tweede Kamer op 6 september 
1989, wordt op vrijdag 25 augustus 1989 een verkiezingsavond belegd 
in de ds. G. H. Kerstenschool.  Onder leiding van de voorzitter, de heer 
B. Stolk, treedt een forum op, dat bestaat uit de heren H. G. 
Barendregt, lid van de Eerste Kamer,  Euro-parlementariër ir. L. van der 
Waal en de heer L.M.P. Scholten, lid van het hoofdbestuur en  vierde 
kandidaat voor de Tweede Kamer. De laatste houdt vooraf een 
referaat onder de titel “Bij leven en welzijn”.  
 
Op 16 november 1989 wordt door de kiesvereniging en de 
studievereniging een bijzondere openbare bijeenkomst belegd in één 
van de zalen van de Bethelkerk, waar ds. D.J. Klein Onstenk spreekt 
over “ Ervaringen in het justitiepastoraat”. Het talrijke gehoor krijgt een 
boeiende voordracht te horen.  
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Naar een interne markt 
Op de snikhete 18e mei van hetzelfde jaar wordt door de 
studievereniging met steun van de kiesvereniging in de zaal van de 
(inmiddels gesloopte) Pelgrimskerk aan de Kerkweg een avond 
belegd in verband met de Europese verkiezingen op 20 mei 1989. 
Spreker is uiteraard de lijsttrekker van de lijst SGP/GPV/RPF, euro-
parlementariër en plaatsgenoot ir. L. van der Waal. Het Nederlands 
Dagblad van 20 mei schrijft: “Op zakelijke toon schetste de 
werktuigbouwkundig ingenieur de naoorlogse Europese geschiede-
nis. Om vervolgens uit te komen op het hoofdthema van de avond: 
Europa richting 1992.  De interne markt komt eraan. Hoe moet je dat 
beoordelen? Zeer openhartig gaf de parlementariër aan dat het 
antwoord niet eenduidig is. Hij sprak zelfs van een spanningsveld. De 
internationale samenwerking is voor de combinatie van de christelijke 
partijen nooit een probleem geweest. Al hebben die partijen wel 
tegen de Europese verdragen gestemd, zowel in 1957 als in 1986. Dit 
was echter niet gericht tegen de economische samenwerking, maar 
tegen de supra-nationale elementen in die verdragen ”. Na de pauze 
wordt een forum gevormd door de inleider ir. L. van der Waal,  M. 
Veldhoen (SGP), J.C. van Rietschoten (GPV) en drs. W. Schneider 
(RPF). Na afloop van deze vergadering wordt de ontmoeting tussen 
locale bestuurders van SGP en GPV benut voor het regelen van de 
eerste samenspreking met het oog op de naderende gemeente-
raadsverkiezingen. 
 
Gemeenteraadsverkiezingen 1990 
In het najaar van 1989 worden de leden weer uitgenodigd mee te 
denken over de kandidatenlijst voor de gemeenteraadsverkiezingen 
in 1990. Op grond van artikel 19 van het reglement hebben de leden 
het recht personen voor te stellen voor de kandidatenlijst. Zij kunnen 
dat doen door een lijst van namen in volgorde van voorkeur in te 
dienen. Het bestuur ziet graag dat er enkele jongere kandidaten bij 
de eerste vijf kandidaten komen, waarvan één op een verkiesbare 
plaats. Daar komt bij dat er ernstig rekening mee moet worden 
gehouden dat in de nieuwe gemeenteraad geen vier maar drie 
raadsleden van de SGP zitting zullen hebben. Daarom achten het 
bestuur en fractie het gewenst dat van de huidige fractieleden er 
slechts twee terugkeren in de nieuwe raad.  De voorzitter, de heer B. 
Stolk stelt zich niet herkiesbaar. Binnen het bestuur wordt overigens 
niet geheel eensluidend gedacht over de noodzaak tot verjonging. 
Het bezwaar van gecombineerd lidmaatschap van bestuur en fractie 
laat zich gelden.  



   15 

De leden laten zich weinig leiden door de adviezen van het bestuur. 
Na verwerking van zo’n 100 ingediende lijsten blijkt dat drie 
raadsleden genoeg scoren om weer bij de eerste drie kandidaten te 
komen. Het bestuur meent de mening van de leden zonder meer te 
moeten respecteren.  Het voorstel in de ledenvergadering  gedaan, 
om alsnog een jongere op een verkiesbare plaats te zetten krijgt 
onvoldoende steun.   
De door het bestuur  voorgestelde lijst wordt derhalve door de leden 
bekrachtigd. Op de vierde 
plaats  staat A. (Arie) den 
Ouden. 
 
De samenspreking met het 
GPV met het oog op de 
gemeenteraadsverkiezing-
en in 1990 verloopt wat 
minder soepel. Naast de 
claim op de vierde plaats 
van de kandidatenlijst 
wordt de SGP  geconfron-
teerd met de wens van 
GPV-zijde een vrouwelijke 
kandidaat te leveren. 
Gelet op de verhouding 
vanaf 1982 heeft de SGP 
wel begrip  voor de claim. 
Inmiddels heeft de RPF 
contact gezocht met het 
GPV, wat de samen-
spreking enigszins belast. 
Op 4 januari 1990 echter 
wordt het Statuut van 
samenwerking getekend 
door de voorzitters van de 
plaatselijke afdelingen van 
de drie kleine christelijke 
partijen: B. Stolk (SGP), M. Visser (GPV) en B. van den Berg (RPF). De 
verdeling van de 20 plaatsen op de kandidatenlijst is 3 SGP:1 GPV:1 
RPF repetent. Met betrekking tot de opvolging in vacatures wordt 
afgesproken dat een SGP-vacature door een SGP-kandidaat zal 
worden vervuld, een GPV-vacature door een RPF-kandidaat en een 
RPF-vacature door een GPV-kandidaat.  
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Indien zowel GPV als een RPF een vertegenwoordiger in de 
gemeenteraad heeft wordt een GPV-vacature vervuld door een 
GPV-kandidaat en een RPF-vacature door een RPF-kandidaat. 
 
Aan de vooravond van de verkiezingen voor de gemeenteraad 
wordt een verkiezingsavond belegd in de aula van het (inmiddels 
gesloopte) schoolgebouw Guillaume Farel aan de Sportlaan. Spreker 
is ir. B. J. van der Vlies van de Tweede Kamerfractie. Samen met 
lijsttrekker M. Veldhoen en de voorzitter, B. Stolk, vormt hij het forum. 
Het slotwoord wordt uitgesproken door de Nederlands Hervormde 
emeritus-predikant en plaatsgenoot ds. E.F. Vergunst.  Bij de 
verkiezingen worden 3472 stemmen uitgebracht op de lijst ‘SGP, GPV 
en RPF’, waarvan 242 stemmen op GPV-kandidaten en 313 op RPF-
kandidaten.  De vijf behaalde raadszetels worden ingenomen door 
de SGP-kandidaten M.Veldhoen, W. van Gent en J.M. Schot, GPV-
kandidaat J. C. van Rietschoten en RPF-kandidaat C.B. van Nes. 
Omdat het in de rede ligt dat bij de volgende gemeenteraads-
verkiezingen er fractieleden zullen terugtreden wordt de rol van de 
schaduwfractie versterkt.  
De heren A.(Arie) den Ouden, T.J. Alderliesten en R.C. van Pelt verkla-
ren zich schriftelijk bereid toe te treden tot de schaduwfractie. Zij 
zullen o.a. de fractievergaderingen bijwonen. De studievereniging 
wordt uitgenodigd het gemeente-program 1994-1998 (!) te schrijven.  
 
Ridders 
In februari 1990 worden vier leden van de gemeenteraad 
benoemd tot Ridder in de Orde van Oranje-Nassau. 
Burgemeester dr. C.J. Verplanke spelt aan het eind van de 
raadsvergadering de versierselen op bij ing. K.J. Boersma 
(CDA), N.D. Dekker (VVD), ing. W. van Gent (SGP) en M. 
Veldhoen (SGP). Het motief voor de burgemeester is dat genoemde 
gedecoreerden hem hebben zien komen en hem nu ook weer zien 

gaan. In een persoonlijk woord van de burgemeester tot 
Van Gent: “Ik heb hem ervaren als een bijzonder 
sympathiek mens met een grote historische kennis, zeker op 
het terrein van statenbijbels, altijd open voor humor, nooit 
een onvertogen woord sprekende en doordacht 

discussiërend. Kortom, een echte Ridderkerker, beter nog, een 
Ringdijker, het type waarop ik bijzonder gesteld ben”. Tot Veldhoen: 
“Nooit verlegen om een weerwoord, volledig overtuigd van zijn gelijk, 
geestig en in staat het publiek te boeien.  
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Ik heb al die negentien jaren van hem genoten, ook al verschilt ons 
beider politiek inzicht enigszins”. 
 
Burgemeester Bruins Slot 
De najaarsvergadering van 1991 wordt opgeluisterd met een 
optreden door burgemeester Bruins Slot. Hij houdt een toespraak over 
bestuurlijke ontwikkelingen onder de titel “Ridderkerk in een roerige 
regio”: “Nadat Rijnmond om zeep was gebracht door Rotterdam 
werd bij de boedelscheiding toch weer een leemte gevoeld, met 
name met betrekking tot woningbouwlocaties, transport en milieu. 
Eind 1989 werd dan ook gestart met een strategische visie die in 
maart 1991 in bespreking kwam. Bij alle argwaan ten opzichte van 
Rotterdam, beseft het zelf uiteraard niet zonder regio te kunnen.  
Van binnenuit wordt op grond van inhoudelijke zaken gezocht naar 
een nieuwe vorm van samenwerking.  
Van rijkswege worden op grond van diverse nota’s eveneens politieke 
keuzes voorbereid ten aanzien van de vorm van samenwerking. Per 
1997 worden regionale gebiedsautoriteiten voorgeschreven. We 
kunnen wel veronderstellen dat ons, Ridderkerk, niet veel zal 
overkomen, maar de ontwikkelingen gaan door. We kunnen niet alles 
aan anderen overlaten.  
Om de veelkleurigheid, de leefbaarheid en de betrekkelijke rust in 
onze gemeente voor de volgende generaties te bewaren, wil de 
burgemeester in de discussie vooraan staan”.   
 
In dezelfde vergadering wordt fractievoorzitter  M. Veldhoen door de 
voorzitter, B. Stolk, toegesproken in verband met het gedenkwaardige 
feit dat hij onlangs 25 jaar raadslid mocht zijn, waarvan 22 jaar als 
fractievoorzitter. Een delegatie uit het bestuur heeft hem op de 
gedenkdag zelf al aan huis bezocht om hem te feliciteren en een 
cadeau aan te bieden. Veldhoen kreeg op die dag ook 
burgemeester Bruins Slot op bezoek. Vergezeld van zijn vrouw kwam 
hij namens het gemeentebestuur de felicitaties overbrengen. Als 
cadeau kreeg de jubilaris een kristallen karaf met het 
gemeentewapen en de jaartallen 1966-1991 plus vier bijbehorende 
glazen overhandigd.      
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70-jarig bestaan 
Op donderdag 26 november 1992 wordt het 70-jarig bestaan van de 
kiesvereniging herdacht in een bijeenkomst in de Pelgrimskerk aan de 
Kerkweg. Als spreker is uitgenodigd ds. D. Slagboom, tot 1 november 
van dat jaar partijvoorzitter. Na het openingswoord door de voorzitter 
onder de titel “ Een gekoesterde hoop vervuld?” spreekt ds. 
Slagboom over “Blijvende roeping na 70 jaar” n.a.v. 2 Kronieken 15.  
Hoewel er al geruime tijd geen collectes meer worden gehouden op 
verenigingsavonden, wordt dat op dit jubileum wel gedaan. De 
opbrengst is voor de polio-patiënten. Burgemeester Bruins Slot was 
verhinderd de avond bij te wonen, maar kwam vooraf toch even 
langs om belangstelling te tonen.     
  
Verenigingswerk en bestuur 1993-1994 
In 1993 stelt bestuurslid Vroegindeweij zich niet meer herkiesbaar. Hij 
wordt opgevolgd door de heer R.F. Roodenburg.  
Bestuurslid A. (Anton) den Ouden neemt de geautomatiseerde 
ledenadministratie van Vroegindeweij over.    
Secretaris Verhoeve ziet zich door werk en gezin genoodzaakt terug 
te treden. In de ontstane vacature wordt voorzien door  verkiezing in 
de jaarvergadering in 1994 van de heer G.J. de Looze. Verhoeve blijft 
voorlopig aan als interim-secretaris.  
 
Gemeenteraadsverkiezingen 1994 
Met het oog op de naderende verkiezingen voor de gemeenteraad 
worden de samensprekingen met GPV en RPF hervat. Hoewel de 
inzet van de SGP is om de eerste vier plaatsen van de 
gecombineerde kandidatenlijst in te nemen, wordt de claim van de 
andere  partijen op een verdeling van kandidaten gelijk aan die bij 
de vorige verkiezingen, onder dreiging van een breuk, toch 
gehonoreerd. Daar staat wel wat tegenover, zoals 
vertegenwoordiging in de commissies ROMO (ruimtelijke ordening) en 
Financiën uitsluitend door SGP-ers. Ook zal eventuele opvolging weer 
kieswettelijk worden geregeld. Fractiebesluiten zullen bij meerderheid 
van stemmen worden genomen. 
      
De heer W. van Gent stelt zich niet meer beschikbaar voor een 
volgende raadsperiode. Hij vindt het van belang dat zijn plaats door 
een jonger raadslid wordt ingenomen. Uit de groslijst, samengesteld 
op basis van de door de leden ingediende lijsten, blijkt dat de 
overwegingen van het bestuur serieus zijn genomen. 
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Raadslid Schot moet een stapje terug doen ten gunste van de drie 
jongere schaduwfractieleden. Na lijsttrekker Veldhoen volgen op de 
tweede t/m de vijfde plaats de heren A. (Arie) den Ouden, TJ. 
Alderliesten,  R.C. van Pelt en J.M. Schot.  
 
In de jaarvergadering houdt fractievoorzitter Veldhoen een inleiding 
over  “de vreemdeling in onze poorten”.  Daarbij betrekt hij de 
betreffende paragraaf in ons gemeenteprogram 1994-1998. Hij 
signaleert een gevoel van onbehagen door de positieve discriminatie 
van allochtonen. Uitspraken over allochtonen, de grootte van de 
instroom en effecten op werkgelegenheid en fraude berusten vaak 
op onjuiste argumenten. Anderzijds wordt de tolerantie-marge wel 
heel smal als de toewijzing van woningen aan allochtonen niet 
evenwichtig gebeurt. De SGP huldigt het standpunt dat er een 
stringent toelatingsbeleid moet worden gevoerd; economische 
vluchtelingen moeten worden teruggestuurd. Toegelaten asielzoekers 
dienen Nederlands te leren spreken en volwassenenonderwijs te 
volgen.  
Spreker wijst op diverse bijbelplaatsen waarin tot herbergzaamheid 
wordt verplicht. De ‘vreemdeling in onze poorten’ wordt betrokken in 
het sabbatsgebod. De heer Veldhoen waarschuwt voor partijen die 
zich terzake bedienen van leuzen. In de discussie met de Centrum-
Democraten die wellicht een zetel in de gemeenteraad zullen 
behalen, dienen standpunten goed beargumenteerd te worden, 
zeker als de resultaten gelijk luiden. 
 
De verkiezingscampagne heeft een roerig verloop. In het 
lijsttrekkersdebat op 22 februari in het gemeentehuis uit  lijsttrekker 
Veldhoen ernstige kritiek op de regiovorming. Het SGP-standpunt is 
dat Ridderkerk niet moet toetreden tot het Overleg Orgaan Rijnmond 
(OOR). De tegenstanders vrezen dat in wat moet eindigen in de 
stadsprovincie Rotterdam veel bevoegdheden aan de gemeente 
onttrokken zullen worden. Ridderkerk zou een deelgemeente worden. 
Voor Ridderkerk “verkwanseld” wordt vindt Veldhoen een lokaal 
referendum over dit onderwerp op zijn plaats. Zijn terughoudend 
denken over dit middel wil hij voor dit geval opzij zetten. CDA-
voorman drs. J. Wienen verwijt hem daarom opportunisme. In De 
Combinatie van 24 februari 1994 staat een pagina-grote advertentie 
onder de kop “Oproep (S.O.S) / Red Ridderkerk”, waarin opgeroepen 
wordt om op Veldhoen (lijst 3) te stemmen.  
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De advertentie is aangeboden door ‘zo maar een burger, die 
Ridderkerk niet verloren wil zien gaan’. Verder is een advertentie 
opgenomen onder de kop ‘Ridderkerkers, laat u zich geen oor 
aannaaien’, waarin eveneens opgeroepen wordt om op Veldhoen 
te stemmen. Ook is een ingezonden stuk gepubliceerd, waarin een 
van huis uit KVP-/CDA-er de Ridderkerkse burgers oproept de SGP 
aan een meerderheid te helpen. Het belangrijkste motief voor deze 
acties is gelegen in het standpunt van de SGP over de regiovorming. 
In de raadsvergadering van 28 februari krijgt fractievoorzitter 
Veldhoen het zwaar te verduren over de, aldus De Combinatie, aan 
de regiovorming ontleende stemmingkwekerij. Veldhoen zegt zich 
niet van de advertenties te distantiëren omdat hij het ziet als een 
signaal dat een aantal mensen niet gerust is over de toekomst van 
Ridderkerk. Veldhoen pleit die avond voor het nog niet vaststellen 
van de gemeenschappelijke regeling voor de stadsregio Rotterdam.  
Hij vindt het logisch dat de bevolking zich eerst uitspreekt over de 
regiovorming. Wethouder drs. J. Wienen (CDA) vindt dit een onbegrij-
pelijke zaak. Het verbaast hem dat de raadsleden pleiten voor uitstel 
in plaats van uit te leggen wat er werkelijk aan de hand is. Hij betreurt 
het “dat Veldhoen geen afstand neemt van de advertenties, waarin 
absoluut onwaarheden worden verkondigd”. Wienen stelt dat de 
zelfstandigheid van de gemeente absoluut niet in het geding is, maar 
dat er niet te ontkomen valt aan regionale verbanden. Woorden die 
aan Veldhoen niet zijn besteed: “Ridderkerk hangt er bij het OOR 
alleen maar een beetje bij, maar mag wel meebetalen aan de 
Kunsthal, de Regatta en de Rotterdamse schouwburg”.  
 
Aan de vooravond van de verkiezingen wordt door de 
samenwerkende partijen een openbare bijeenkomst belegd in de 
Elimkerk, waar de eerste 7 kandidaten zich presenteren. Het slotwoord 
wordt gesproken door ds. T.E.  van Spanje, plaatselijk Nederlands 
Hervormd predikant (Slikkerveer). 
   
De grootste fractie 
Bij de verkiezingen op 2 maart worden 5252 stemmen behaald, 
waarvan 331 op GPV-kandidaten en 416 op RPF-kandidaten. Deze 
uitslag geeft recht op 7 zetels, die worden ingenomen door de vijf 
genoemde SGP-kandidaten, de heer J.C. van Rietschoten (GPV), en 
de heer C.B. van Nes (RPF). De combinatie, die inmiddels kortweg als 
‘SGR’ wordt aangeduid, is qua stemmen-aantal de grootste 
geworden.  



22     

De grote verkiezingswinst wordt volgens fractievoorzitter Veldhoen 
veroorzaakt door de de gang van zaken in de gemeenteraad rond 
het OOR. “Onze inbreng werd niet serieus genomen door de raad. 
Het werd afgedaan met “jullie zijn altijd tegen”.  De verontruste 
bevolking heeft dit waarschijnlijk toch opgepikt”, aldus Veldhoen in 
het Reformatorisch Dagblad van 3 maart.    

 
Bij de collegevorming wordt de SGR (de fractie van SGP/GPV/RPF) 
buitengesloten. Volgens fractievoorzitter Veldhoen is al op 28 februari 
een wissel gezet in de Ridderkerkse politiek, citaat uit De Combinatie: 
“Er was toen sprake van een buitengewoon felle, ongenuanceerde 
aanval op mijn persoon. PvdA en D66 hebben die uitgesproken 
vijandige gezindheid bij de college-onderhandelingen doorgezet. 
Vier jaar geleden vond D66 het een vanzelfsprekende zaak dat met 
twee zetels winst werd aangeschoven. Voor ons gold dat ineens niet. 
Bij de PvdA gaat de arrogantie zover dat ze zelfs in de huidige 
verhoudingen nog twee wethouders claimen. Ongehoord brutaal”, 
aldus de SGP-er die als leider van de grootste fractie heeft 
aangestuurd op een coalitie van SGR-CDA-VVD. “Alleen de liberalen 
hebben daar positief op gereageerd. Het CDA heeft de kans om de 
christelijke normen en waarden in Ridderkerk meer te benadrukken 
niet gegrepen. Bij het christelijke gehalte van de partij moeten tot mijn 
teleurstelling vraagtekens gezet worden”. Wienen (CDA) wil niets 
weten van verwijten over toestemming voor rommelmarkten op 
zondag. Hij bestaat het om te zeggen “Alleen het CDA heeft de 
handhaving van de zondagsrust bij de onderhandelingen ingebracht. 
Dat heeft de SGR niet gedaan. Ze hebben er weliswaar niet lang bij 
gezeten, maar zo’n belangrijk punt hadden ze ook eerder kunnen 
inbrengen”. Wienen stelt overigens dat de besprekingen zijn geknapt 
op de regiovorming.   
 
 
 
 
 
 



   23 

Afscheid raadslid W. van Gent 
In de laatste vergadering van de gemeenteraad in oude 
samenstelling wordt afscheid genomen van o.a. SGR-fractielid W. van 
Gent. Hij heeft 24 jaar zitting gehad in de gemeenteraad. Loco-
burgemeester M.T. Lagendijk noemde de benaderingswijze van het 
scheidend raadslid altijd principieel, wat bij iedereen respect 
afdwong. Zelf duidde Van Gent zijn raadswerk aan met de woorden 
van het oude, weggestemde ambtsgebed: de belangen van de 
gemeente te behartigen naar plicht en eed. Van Gent was al eerder, 
bij het afscheid van burgemeester Verplanke, benoemd tot Ridder in 
de Orde van Oranje-Nassau.  
   
Verenigingswerk en bestuur 1995 
De bestuursleden Van Pelt en Schot verlaten in 1995 het bestuur 
omdat zij zijn gekozen tot raadslid en combi-functies niet meer 
kunnen. In de vacature Schot wordt voorzien door de vorig jaar 
afgetreden M. Verhoeve, die zijn verkiezing aanvaardt.  
Hij blijft secretaris. De vacature Van Pelt wordt nog niet vervuld. 
Besloten wordt tot het periodiek laten verschijnen van een 
nieuwsbrief.   
 
Overlijden voorzitter B. Stolk 
Zomer 1995 overlijdt na een ernstige ziekte voorzitter B. Stolk. Hij werd 
64 jaar. Tweede voorzitter W. van Gent schrijft in de nieuwsbrief 
namens het bestuur het In Memoriam: “Tijdens een van de laatste 
bestuursvergaderingen kwam het periodiek aftreden van de heer 
Stolk, voorzitter van de kiesvereniging, ter sprake. Na enig aarzelen 
van zijn kant en op aandringen van het bestuur stelde hij zich toch 
weer voor drie jaar beschikbaar. Hoe anders is het gelopen. De mens 
wikt en God beschikt. In mei kwam zijn ongeneeslijke ziekte 
openbaar. Wij waren diep geschokt, toen hij ons dit meedeelde. 
Gedurende ruim 25 jaar heeft hij als voorzitter op een voortreffelijke 
wijze de vergaderingen geleid. We zullen hem node missen.  
Voor ons die achterblijven moge dit sterven een waarschuwing zijn, 
zoals we boven in de rouwadvertentie geplaatst hebben: Gedenk o 
Heer, hoe zwak ik ben, hoe kort van duur”.  
 
In De Banier wordt eveneens een In Memoriam opgenomen. Ds. D. 
Slagboom schrijft o.a.: “Het zou vreemd zijn als we in ons partijblad 
aan dit overlijden voorbij zouden gaan. Ook binnen de partij was hij 
bekend. Jaren was hij voorzitter van de plaatselijke kiesvereniging.  
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In de vorige periode had hij namens onze partij zitting in de 
gemeenteraad. De laatste tijd was hij voorzitter van de commissie die 
was ingesteld om de mogelijkheden te bezien voor de betrokkenheid 
van de vrouw binnen onze partij. De overledene had een grote liefde 
tot de beginselen van Gods Woord, ook voor het bredere leven. Met 
bedroefdheid heeft hij moeten constateren dat de christelijke en 
gereformeerde elementen in dat bredere leven steeds meer 
verdwenen. Met liefde zocht hij gebruikt te worden tot bewaring en 
verdieping van die elementen. Hij liet zich niet meevoeren met 
goedkope kreten van welke kant dan ook, maar wenste ook binnen 
de partij te leven naar Gods Woord”.      
 
Van Gent neemt voorlopig de voorzittersfunctie waar. Later wordt hij 
door het bestuur tot voorzitter gekozen. In 1996 wordt de nog steeds 
bestaande vacature Van Pelt vervuld. De heer W. van den Berg 
wordt gekozen tot bestuurslid.  
In dezelfde vergadering wordt de heer B. van der Graaf (inderdaad, 
de zoon van) gekozen in de vacature B. Stolk.  Beiden aanvaarden 
na enige bedenktijd hun verkiezing.   
 
In de najaarsvergadering in 1996 houdt fractielid A. (Arie) den Ouden 
onder de titel “Halverwege”, met overhead geprojecteerde beelden, 
een causerie over het werk in de gemeenteraad. Hij schetst de 
(maandelijkse) gang van zaken van commissie tot raadsvergadering 
en wat de bijdrage van de SGR daarin is. Hij gaat nader in op actuele 
onderwerpen in de gemeente Ridderkerk: project “centrum 2000” en 
de rol van het IMK (Instituut voor Midden- en Kleinbedrijf) rapport 
inzake de detailhandel, de winkelsluitingswet, het ruimen van graven 
op de oude begraafplaats Rusthof en het minimabeleid, waarbij hij 
adviseert vooral niet te schromen om eventueel bijzondere bijstand te 
vragen  (het is er voor).  
 
75-jarig bestaan kiesvereniging 
Op 4 december 1997 wordt het 75-jarig bestaan van de 
kiesvereniging herdacht in een bijeenkomst in de Bethelkerk. Na het 
openingswoord door de voorzitter van de kiesvereniging W. van Gent  
spreekt partijvoorzitter ds. D.J. Budding de jubileumrede uit. Het 
slotwoord wordt verzorgd door ds. J. Mijnders, oud-predikant van de 
Gereformeerde Gemeente van Ridderkerk. Na afloop is er beraad 
van bestuur en fractie met ds. Budding en de later gearriveerde 
algemeen secretaris van de partij Nieuwenhuis.  
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Het HB laat zich informeren over de besprekingen van de 
kiesvereniging met de plaatselijke afdelingen van GPV en RPF in 
verband met de komende gemeenteraadsverkiezingen. 
Het jubileum wordt in de publiciteit gebracht door de overhandiging 
aan de gemeenteraad van een grote taart in SGP-kleur en met het 
SGP-logo. In de raadsvergadering wordt de taart door de 
burgemeester en de voorzitter van de kiesvereniging aangesneden. 
 
Gemeenteraadsverkiezingen 1998 
SGP en GPV wensen het Statuut van samenwerking van vier jaar 
geleden de continueren. De RPF echter legt nogal wat eisen op tafel. 
Het resultaat van de besprekingen is dat de plaatsen 4, 10, 15 en 20 
voor GPV-kandidaten worden gereserveerd en de plaatsen 5, 7, 11 
en 16 voor RPF-kandidaten. Om de samenwerking te redden neemt 
de SGP genoegen met een vrouwelijke RPF-kandidaat op een 
onverkiesbare plaats. Op de gezamenlijke lijst neemt zij de 11e plaats 
in. Voor de SGP is van toepassing de zogenaamde Dordtse variant, 
die door het HB wordt toegelaten: zodra er een vrouwelijke 
kandidaat, in dit geval van RPF-huize, wordt gekozen, die de 
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verkiezing ook aanvaardt, wordt de samenwerking tussen de SGP en 
die partij beëindigd. Lijstopvolging geschiedt weer kieswettelijk. 
 
Op grond van de peiling onder de leden wordt aan de 
ledenvergadering de concept-kandidatenlijst voorgelegd. De eerste 
zes kandidaten zijn de heren M. Veldhoen, A. (Arie) den Ouden, T.J. 
Alderliesten, R.C. van Pelt, J. M. Schot en M. Verhoeve.  
De heer J. Lagendijk attendeert het bestuur erop dat het goed zou 
zijn een agrariër op de lijst te zetten.  Omdat Verhoeve te kennen 
heeft gegeven niet beschikbaar te zijn voor de semi-verkiesbare 
zesde plaats, wordt voorgesteld Lagendijk op deze plaats te zetten. 
De ledenvergadering stemt daarmee in. 
 
Het gemeenteprogram 1998-2002 verschijnt onder het motto 
“Perspectief in politiek”.  Bij de opstelling is gebruik gemaakt van het 
kader dat door het partijbureau is aangereikt. Daarbinnen zijn diverse 
keuzes gemaakt. Voor ruimere verspreiding wordt samen met GPV en 
RPF een flyer uitgebracht, waarin de belangrijkste punten van het 
gemeenteprogram zijn verwerkt. 
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Omdat de regioplannen mede door de uitslag van het referendum in 
Rotterdam voorlopig van tafel zijn, speelt dit thema in de 
verkiezingsstrijd nauwelijks een rol. Thans verzet de SGR zich fel tegen 
het centrumplan van Ridderkerk dat naar de mening van Veldhoen 
absoluut niet bij de gemeente past. “Ze kunnen hier alleen maar 
mastodonten bouwen. Als ze in het gemeentehuis wat nuchterder 
waren, hadden ze vast moeten stellen dat ze zich op het Boele-plan 
schromelijk hebben verkeken. Dat gevaar lopen we weer met het 
centrum. Alles duidt erop dat het weer zo’n architectonisch prestige-
project gaat worden. Het gedachte multi-functioneel centrum krijgt 
steeds meer het karakter van een cultureel centrum. Dat gaat ons 
handenvol geld kosten”, is de overtuiging van de heer Veldhoen. De 
SGR staat in het afwijzen van de centrumplannen alleen.   
 
Aan de vooravond van de verkiezingen wordt een avond belegd in 
de Elimkerk. Na de opening door de heer A. Stolk (RPF) spreekt 
lijsttrekker Veldhoen over “Waarom kiezen voor lijst 1?”. De eerste 
acht kandidaten belichten elk een onderdeel van het 
gemeenteprogram. Daarna wordt er levendig gediscussieerd.  
Het slotwoord wordt gesproken door ds. J. van Dijk, plaatselijk 
Nederlands Hervormd predikant (Drievliet/Oostendam). 
 
Bij de verkiezingen krijgt de SGR 6004 stemmen, vijf meer dan in 1994. 
Door de wat lagere opkomst en derhalve een kleinere kiesdeler 
betekent dit tot veler verrassing een zetelwinst van 1. De SGR is de 
grootste gebleven. Omdat de regeling met betrekking tot 
voorkeurstemmen is aangepast, waardoor nog maar een kwart van 
de kiesdeler nodig is voor een voorkeurszetel, wordt nummer zes op 
de SGR-kandidatenlijst, de heer J. Lagendijk gekozen. Hij passeert 
daarmee de heer J.M. Schot. 
  
De SGR maakt als grootste fractie gebruik van het recht de college-
onderhandelingen te beginnen. Die worden ingezet op een college 
met de drie grootste partijen PvdA, VVD en SGR, de drie winnaars van 
de verkiezingen. De PvdA wil echter niet in zee met de SGR. Zij delen 
de visie op o.a. het centrumplan, de regiovorming en de 
vrouwenemancipatie niet.  
Het alternatief is een coalitie met VVD en CDA. Ook dat overleg loopt 
spaak. “Het CDA wil gewoon op dezelfde manier verder, net als de 
PvdA. Ik begrijp dat niet. Samen met D66 hadden ze acht jaar 
geleden nog 21 zetels. Nu zijn ze nog maar goed voor 15. Dat wil toch 
zeggen dat het college het voor de Ridderkerkse bevolking niet zo 
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goed doet”, aldus Veldhoen in De Combinatie. Evenals in 1994 wordt 
de SGR geweerd van de college-tafel.  
 
Terugtreden 
Op 30 maart 1998 vergadert de gemeenteraad in oude samenstelling 
voor het laatst. Er wordt van een 9-tal raadsleden afscheid genomen, 
waaronder SGR-fractielid J.M. Schot. Deze heeft 16 jaar zitting gehad 
in de gemeenteraad en wordt o.a. hierom benoemd tot lid in de 
Orde van Oranje-Nassau.  

 
De heer Veldhoen trekt zich terug als fractievoorzitter. Hij wordt als 
zodanig opgevolgd door de heer A. (Arie) den Ouden. Tijdens ziekte 
van de heer Veldhoen trad hij al eerder op als waarnemend 
fractievoorzitter bij o.a. de algemene beschouwingen. 
  
Bij de installatie van de nieuwe gemeenteraad op 15 april 1998 blikt 
de fractievoorzitter terug op de college-onderhandelingen. “Wij 
hebben geprobeerd om overeenstemming te bereiken met de drie 
grootste partijen. Naar onze mening heeft men van die kant kansen 
laten liggen. Wij zien verkiezingen als een instrument om de 
democratische legitimatie te toetsen. Maar de andere partijen 
vinden het kennelijk alleen een stoorzender  voor het uitoefenen van 
de macht”.  
 
In de loop van 1998 kondigt voorzitter Van Gent zijn vertrek uit het 
bestuur aan en wil de voorzittershamer al vast aan een ander 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Handdruk voor dhr. Schot
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overdragen. Secretaris Verhoeve zou graag het secretariaat in willen 
ruilen. Hij wordt door het bestuur gekozen tot voorzitter. W. van den 
Berg volgt hem op als secretaris. 
 
Burgemeester Waaijer 
In de ledenvergadering op 21 september 1998 worden de nieuwe 
statuten van de kiesvereniging vastgesteld ter vervanging van het 
huishoudelijk reglement. Recente ontwikkelingen in wetgeving, 
nieuwe partij-statuten en de in eigen kiesvereniging levende wens tot 
enkele reglementaire wijzigingen maakten dat noodzakelijk. Er is 
gebruik gemaakt van de model-statuten, die het partijbureau heeft 
opgesteld. Ingestemd wordt met het voorstel van de Statenkring 
Ridderkerk, die gewoonlijk in Klaaswaal vergadert, om zich op te 
heffen. Continueren in de huidige samenstelling en met de nieuwe 
richtlijnen is niet zinvol meer. Bestuursleden Bode en Van Gent ver-
liezen zomaar hun bestuursfunctie in de Statenkring.  
Dezelfde avond spreekt drs. J.B. Waaijer, sinds 16 april 1994 burge-
meester van Ridderkerk, over “Nieuw perspectief voor Ridderkerk”. 
Zijn uitgangspunt is samen te leven in trouw en in gehoorzaamheid 
aan de tien geboden. De burgemeester knoopt aan bij het 
beleidsprogramma van het college van B&W voor de jaren 1998 – 
2002. Uit de tien kernthema’s licht hij er vier uit: jeugd en sport, sociaal 
beleid, wijkontwikkelingsplannen en veiligheidsbeleid. In de 
toelichting op deze thema’s benadrukt hij de (meer)waarde van 
sociale verbanden.  
  
Bestuurslid W. van Gent is in 1999 aftredend en stelt zich niet meer 
herkiesbaar. De ontstane vacature wordt niet direct vervuld.   
 
Op 8 juni 1999 wordt in de aula van het Farelcollege de landelijke 
verkiezingscampagne voor de Europese verkiezingen afgesloten met 
een bijeenkomst waarin spreken de eerste drie kandidaten van de 
gezamenlijke lijst RPF/SGP/GPV. Het zijn de twee euro-parlementariërs 
J. Blokland (GPV) en R. van Dam (RPF) en B. Belder, SGP-kandidaat en 
bovendien oud-Ridderkerker. De avond wordt geopend door HB-lid 
ds. Van Daalen. De sluiting wordt verzorgd door verenigingslid ir. L. 
van der Waal, oud-lid van het Europese Parlement.  
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Afscheid raadslid M. Veldhoen 
In een bijzondere raadsvergadering op 17 april 2000 wordt afscheid 
genomen van de heer M. Veldhoen als raadslid. Na toespraken door 
de burgemeester, SGR-fractievoorzitter A. (Arie) den Ouden en VVD-
fractievoorzitter H. Dokter, steelt kleinzoon Meeuwis de show door zijn 
opa in dichtvorm toe te spreken. Veldhoen zelf eindigt met een  

 
dankwoord. Van de receptie na afloop maken velen gebruik. 
Gesignaleerd wordt ondermeer  oud-burgemeester Bruins Slot, die 
desgevraagd Veldhoen typeerde als iemand “met een gezond 
wantrouwen ten opzichte van waar de macht zetelt”. Opvolger van 
Veldhoen in de gemeenteraad is oud-raadslid J.M. Schot.  
 
In de ledenvergadering van 19 september 2000 wordt aandacht 
geschonken aan het afscheid van de heer M. Veldhoen van de 
gemeenteraad. De voorzitter, M. Verhoeve, memoreert de gang van 
zaken rond het afscheid zelf en geeft een terugblik: In 1966 kwam 
Veldhoen in de gemeenteraad. Zijn kandidaatsstelling had te maken 
met het zich profileren van Bolnes Belangen. Na het plotseling 
overlijden van fractievoorzitter B. van der Graaf in 1969 werd 
Veldhoen fractievoorzitter.  
In de loop van zijn raadsperiode vroegen vier karakteristieke kwesties 
zijn aandacht: in de raadsperiode 1970-1974 werd het ambtsgebed 
afgeschaft en in de periode 1974-1978 was er de bouw van de 
moskee. Van recenter datum zijn de regiovorming en het centrum-
plan. Veldhoen was de motor achter de zetelwinst.  
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Door zijn consequente opstelling, zijn aandacht voor de “de man in 
de straat” wist de SGR-fractie te groeien naar acht zetels. Zijn manier 
van optreden werd overigens door de oorspronkelijke achterban niet 
altijd begrepen. Als afscheidscadeau wordt hem een mobiele 
telefoon overhandigd. In zijn dankwoord zegt hij altijd geprobeerd te 
hebben de Ridderkerkse gemeenschap te dienen. Ridderkerk is 
gelukkig een dorp gebleven. 
  
In dezelfde vergadering is er bestuursverkiezing om in de vacature 
Van Gent te voorzien. Gekozen wordt de heer A. J. van ’t Zelfde, die 
zijn verkiezing aanvaardt. Het traditionele verslag uit de 
gemeenteraad wordt dit keer verzorgd door alle SGP-raadsleden. Elk 
op zijn terrein.    
 
Een noviteit is dat sprekers “van buiten”  worden uitgenodigd. In de 
jaarvergadering van 2000 spreekt de heer M. Pierik, directeur van 
zorgcentrum De Riederborgh. In de jaarvergadering van 2002 spreekt 
de heer A. van der Wende, inspecteur van politie, over het 
onderwerp “Veiligheid”.  
 
Gemeenteraadsverkiezingen 2002 
GPV en RPF zijn samen verder 
gegaan als ChristenUnie. Na 
een eerste gespreksronde in het 
kader van eventuele  samen-
werking bij gemeenteraads-
verkiezingen 2002 laat de 
plaatselijke afdeling van de 
ChristenUnie weten liever 
zelfstandig verder te gaan. De 
fusie van de GPV en RPF heeft 
voor een nieuw elan in de 
ChristenUnie gezorgd. Erkend 
wordt dat de visie van de 
ChristenUnie is veranderd en 
niet die van de SGP. Dat door 
deze manoeuvre de aanspraak 
op lijstnummer 1 vervalt, deert 
de ChristenUnie niet.  Op grond 
van artikel 27 van de intussen 
gewijzigde statuten stelt het bestuur een concept-kandidatenlijst op 
zonder voorafgaande peiling onder de leden.  
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Deze kandidatenlijst wordt de leden in de ledenvergadering op 27 
september 2001 voorgelegd.  Een belangrijk uitgangspunt is continuï-
teit. Het bestuur meent daarom dat er een nieuw gezicht in de kop 
van de lijst moet komen.  Vandaar de heer mr. V.A. Smit op de derde 
plaats. De heer Schot is afgevallen op grond van het leeftijdscriterium. 
Hoewel er wel wat vragen leven, keurt de ledenvergadering de 
kandidatenlijst in meerderheid goed.  
De eerste zes kandidaten zijn A. (Arie) den Ouden, T.J. Alderliesten, 
V.A. Smit, R.C. van Pelt, J. W.  Voorwinden en J. Lagendijk. 
 
Van het gemeenteprogram 2002-2006 “Locaal en principieel” wordt 
een verkorte versie samengesteld, die als kleurenfolder op grote 
schaal wordt verspreid.  Van vele kanten komen lovende woorden 
over de uitvoering van de flyer.  Op de zaterdag voorafgaande aan 
de verkiezingen is de SGP present op de verkiezingsmarkt op het 
Jorisplein. Onder het tentdak vindt het lijsttrekkersdebat plaats. Items 
in het debat zijn veiligheid (bereikbaarheid politiebureau), de 
mogelijke komst (dreiging) van de metro, het kostbare centrumplan 
en de OZB (verhoging). Aan de vooravond van de verkiezingen wordt 
een bijeenkomst belegd in gebouw “Obadja”. Na een inleiding op 
het gemeenteprogram door de lijsttrekker, presenteren zich de eerste 
zes kandidaten. Het slotwoord wordt verzorgd door de plaatselijke 
Nederland Hervormde predikant ds. J. van Dijk. 
 

    Foto Ethan de Boon 
 

Foto gemeenteraadsfractie van links naar rechts; 
T.J. Alderliesten, A.(Arie) den Ouden, V.A. Smit, J. Lagendijk en 

schaduwfractielid R.C. van Pelt 
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Bij  de  gemeenteraadsverkiezingen worden 3196 stemmen uitge-
bracht op de SGP. Dat betekent dat vier zetels zijn behaald. Gelet op 
het gescheiden optrekken, de andere verkiezings-thema’s en de 
opkomst van Leefbaar Ridderkerk valt de uitslag nog niet tegen.  
Opnieuw weet de heer J. Lagendijk genoeg voorkeursstemmen op 
zijn persoon te vergaren zodat hij een zetel in de gemeenteraad kan 
innemen. Dat gaat ten koste van de hoger geplaatste kandidaat R.C. 
van Pelt. Op de ChristenUnie worden 1923 stemmen uitgebracht, wat 
goed is voor twee zetels.  Het geheel overziende is het christelijk 
geluid in de Ridderkerkse politiek helaas niet versterkt. “Als 
gecombineerde fracties oefenden we een zekere aantrekkingskracht 
uit op de Ridderkerkse kiezer. De breuk doet beide partijen geen 
goed”, aldus SGP-voorman ing. A. den Ouden in het Reformatorisch 
Dagblad van 7 maart. 
 
Leefbaar Ridderkerk, de grootste fractie, nodigt SGP en ChristenUnie 
uit voor een gesprek over college-vorming. LR zou graag een college 
van LR-CDA-SGP met steun van ChristenUnie gerealiseerd zien. Na 
drie gespreksronden staat de SGP buiten. Zowel CDA als PvdA 
wensen niet met de SGP in zee te gaan. Het CDA heeft onvoldoende 
vertrouwen in de SGP en mist bij haar de gewenste grondhouding. De 
PvdA ziet ook geen basis voor samenwerking met de SGP. Het 
resultaat is een college van LR-PvdA-CDA. Bij de 
wethoudersverkiezing krijgen de PvdA-kandidaat en de CDA-
kandidaat niet de steun van SGP. “Het is te verwachten dat zij het 
oude beleid willen continueren”, aldus SGP-fractievoorzitter Arie Den 
Ouden, die dit haaks vindt staan op de verkiezingsuitslag. De 
dualisering van het gemeentebestuur krijgt accent doordat LR een 
wethouder van buiten aantrekt. SGP-fractievoorzitter Den Ouden 
wordt plaatsvervangend voorzitter van de gemeenteraad. 
 
November 2002 
Anton den Ouden 
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Bestuur SGP 2002 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Foto Ethan de Boon 
 
 

Van links naar rechts; 
Bovenste rij: T. van Prooijen, B. van der Graaf, W. v.d. Berg,  M. Verhoeve 

Tweede rij: A. Bode, G.J. de Looze, A. den Ouden 
Voorste rij: A.J. van ’t Zelfde, R.F. Roodenburg 
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Twintig jaar Raad en Daad 
 
Door een bestuurslid werd mij verzocht of ik nog iets 
wilde vertellen over opvallende zaken  tijdens mijn 
raadsperiode van 1974 tot 1994. Veel is mij ontschoten, 
doch van enkele opvallende, min of meer komische 
zaken wil ik wel iets zeggen. 
 
Beslotenheid van commissie vergaderingen. 
Zo’n 25 jaar geleden ging dat als volgt: We hadden vergadering van 
de commissie financiën, die geleid werd door wethouder Boer van de 
AR. We zaten in een kleine kamer in het oude raadhuis met 5 
raadsleden en de wethouder. Van de stukken die ‘s avonds zouden 
worden behandeld hadden we geen afschrift. De wethouder 
opende de vergadering en las dan het te behandelen stuk voor, 
bijvoorbeeld een aanvraag voor een krediet. Na een korte uitleg gaf 
hij het ter discussie. Een enkele informatieve vraag mocht je stellen, 
doch altijd wel positief, anders werd de wethouder kribbig; hij duldde 
namelijk geen tegenspraak. Ik weet nog dat zijn medepartij genoot, 
dhr. A. van Nes, altijd zei: “Mijnheer de voorzitter, ik vind het een wijs 
besluit”. “Dan is dit punt aangenomen”, zei dan de wethouder. 
Volgende punt. Plots werd op de deur geklopt. De wethouder 
draaide dan vlug de voor hem liggende stukken om en zei: “Stilte!”, 
vervolgens riep hij: “Binnen”. De deur ging open en daar verscheen 
Pietje, een bejaarde mevrouw met een krullenmuts op het hoofd en 
een blad met kopjes koffie voor de commissieleden. Ze zette voor 
ieder een kopje koffie neer en verdween weer. Nadat de deur was 
gesloten haalde de wethouder zijn handen van de stukken en 
draaide ze om en zo kon de commissie zijn werk weer hervatten. 
 
Een grap. 
Voor een raadsvergadering, waar ik niet bij kon zijn, had ik me 
geëxcuseerd per telex, uit Peking. Het was mij niet mogelijk de 
vergadering bij te wonen. Aan het begin van de vergadering deelde 
de burgemeester het volgende mee: “Ik heb vandaag een telex van 
dhr. Van Gent ontvangen, dat hij deze avond niet aanwezig kon zijn. 
Hij bevindt zich namelijk in Peking, ik denk dat hij daar een 
vergadering van de SGP bijwoont en dan tevens zal trachten wat 
leden te winnen”. Een algemeen gelach was het antwoord. 
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Zo niet! 
In de jaren 70 was er een voorstel van het college om de verwarming 
van een bepaalde school over te schakelen op gas. Hiervoor werd 
een krediet gevraagd van fl. 12500, doch zonder bijgaande offertes. 
We bespraken dit in de fractie en Veldhoen gaf mij de opdracht dit 
verder uit te zoeken. Wij vonden de prijs wel wat hoog. Nu is het niet 
de meest elegante weg als een gemeenteraadslid, buiten alles om, 
prijsopgaven vraagt. In mijn ijver schreef ik enkele installateurs aan en 
ontving prijsopgaven. Die waren aanmerkelijk lager dan het 
gevraagde krediet, zoals ik mij kan herinneren ca fl 8000,00. Als één 
van mijn eerste speeches begon ik: “Mijnheer de voorzitter, mijn 
fractie vindt het gevraagde krediet veel te hoog, want ik heb hier 
enkele offertes aangevraagd en hier voor mij liggen met aanmerkelijk 
lagere bedragen. Wij verzoeken u dan ook het stuk terug te nemen 
en de prijs te herzien. Het was als of er een bom viel in het college, 
want dit was nu nog nooit gebeurd. Na de raadsvergadering moest 
Veldhoen, die toen fractie voorzitter was, op het matje komen bij het 
college, die het ongehoord vond om dit zo te doen. Hij moest mij 
hierop aanspreken. Hoe het verder is afgelopen weet ik niet meer, 
maar er was wel een bestraffing voor de fractie. 
 
Betrokkenheid; 
Het betrekken van de burgers bij het wel en wee van de gemeente 
was in het verleden veel groter dan tegenwoordig. Dat blijkt uit het 
volgende. Aan het einde van het jaar, voor de Jaarbegroting, namen 
we als fractie een vrije dag en gingen gezamenlijk met een auto een 
tocht door de gemeente maken. Dat ging dan van Bolnes tot de 
Pruimendijk en Oostendam. Alles werd onder de loep genomen. Ook 
dingen waarover sommige burgers tegen ons hadden geklaagd; 
bijvoorbeeld als de straat niet in orde was of dat het struikgewas veel 
te hoog gegroeid was en ga zo maar door. Eén van ons schreef alles 
op, onderweg gingen we in Oostendam nog een kopje koffie drinken.  
De fractiesecretaris schreef alles uit en zo ontstonden soms een 
tachtigtal vragen.Deze werden door de fractie voorzitter, namens de 
fractie, ingediend. Het gemeentebestuur verzamelde alle vragen, 
ook van de andere fracties, in een boek met de antwoorden van het 
college. Dit boek werd genoemd Memorie van antwoord. Tijdens de 
begroting kon men dan, wanneer men met het antwoord niet 
tevreden was, hier op terugkomen. Ik weet het niet zeker, maar deze 
werkwijze heeft maar geduurd tot eind van de jaren zeventig. 
 
Ing. W. van Gent 
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Interview 
met  H.H. Aardoom en H. Roest. 

Leden van de SGP-kiesvereniging. 
 
Om een indruk te geven hoe leden van de kiesvereniging de 
afgelopen 20 jaren hebben meegeleefd met de activiteiten van de 
SGP, plaatselijk en landelijk, hebben we twee SGP-leden 
geïnterviewd. Beide leden zijn reeds een groot aantal jaren lid van 
onze SGP-kiesvereniging “De Hoop”.  
 
 
Hoe maakte u kennis met de kiesvereniging en hoe kwam u ertoe lid 
te worden van de SGP? 
 
Aardoom: Ik was een jaar of drie notabel van de Singelkerk. Het was 
ongeveer in 1967. Ik kwam in de consistorie voor een 
vergadering, toen één van de notabelen zei: “ 
Aardoom, je bent nu wel notabel, maar nu moet je 
ook lid worden van de SGP”.  “Dat is goed”, zei ik, 
“Geef mijn naam maar door”.  Het was niet zozeer 
een bewuste keuze. In de loop der jaren is de 
belangstelling voor de SGP plaatselijk maar ook 
landelijk meer gegroeid. Door de drukke 
werkzaamheden als hovenier , maar ook als lid van 
de kerkenraad van de Singelkerk, was ik niet altijd in staat de 
vergaderingen van de SGP te bezoeken. Als het even kon, deed ik 
het wel. 
 
Roest: Ik werkte eind jaren vijftig bij scheepswerf  Van der Giessen-de 
Noord  in Krimpen a/d IJssel. Daar werkten vele leden van de Oud 
Gereformeerde Gemeente uit Krimpen. Deze mensen spraken 
regelmatig over de SGP en hebben mij meegezogen om lid te 
worden van de partij. Dit was voor mij de aanleiding om mij in 1959 bij 
dhr. B. van der Graaf aan de Havenstraat aan de melden. Tijdens dit 
aanmelden zag ik voor de eerste keer mijn toekomstige vrouw. Ik zal 
de aanmelding als lid dus niet gauw vergeten. 
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Zijn er nog vergaderingen  die jullie nog bijgebleven zijn?   
      
Aardoom: De vergaderingen met sprekers zoals Scholten en  Belder 
kan ik mij nog wel herinneren. Ook de verkiezingsavonden in de aula 
van Guillaume Farel.  
 
Roest:  De kwestie dat Veldhoen gemeenteraadslid geworden is, 

heeft mij erg bezig gehouden. Ik woonde in die tijd 
in Bolnes. Bolnes-belangen kwam toen op.  De be-
langen van Bolnes waren altijd wat onderge-
schoven. Die vergadering, waarin Veldhoen aan-
gewezen werd als raadslid, zal ik niet snel vergeten. 
Tot ongeveer 15 jaar geleden ging ik regelmatig 
naar partijdagen. Dit waren boeiende dagen.  
De toespraken van Ds. Abma zal ik niet licht 
vergeten. Abma was een bijzonder figuur. Ik vond 

het erg dat hij zoveel tegenwerking kreeg  buiten maar ook binnen in 
de partij. 
 
Welke onderwerpen kwamen er de afgelopen jaren aan bod? 
 
Roest: De laatste twintig jaren speelden plaatselijk met name 
onderwerpen zoals regio-vorming en de centrumplannen. Veldhoen 
heeft hier enorme winst mee gemaakt. Dat is geweldig geweest. 
Veldhoen had een aparte manier om zich te uiten. Naarmate hij 
langer in de raad zat, is dit duidelijker waarneembaar geworden. Zijn 
invloed is groot geweest. Dit gold ook voor B. van der Graaf, waarvan 
buitenstaanders aangaven dat Van der Graaf met de Gemeente-
secretaris en de wethouder C. van der Berg  de touwtjes in Ridderkerk 
in handen hadden.  
Onlangs stond er een stuk in de Noord- en Waalbode van de huidige 
fractievoorzitter Den Ouden. Hieruit blijkt dat er een groot verschil is in 
mensen die hetzelfde belijden, maar zich toch anders uiten. 
Hij deed dit op een stijlvolle manier. We hebben diverse perioden 
gehad in de raad:  De periode van Van der Graaf, Veldhoen en nu 
de periode van Den Ouden. Ik ben blij zoals den Ouden  het nu doet 
en zoals het nu gaat en wil mijn waardering daar voor uitspreken. 
 
Aardoom: Hetgeen Veldhoen voorzegt heeft over de Centrum-
plannen komt nu al uit. Ridderkerk komt financieel in zwaarder 
vaarwater. 
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Hoe vindt u het dat de SGP in 80 jaar geen wethouder geleverd heeft? 
 
Roest:  Dit is erg jammer. Als we wel een wethouder zullen leveren, zal 
deze het erg moeilijk krijgen. 
Denk aan kwesties zoals het open houden van het zwembad op 
zondag. Je komt voor dilemma’s te staan. 
Wel zal de SGP eisen stellen aan het beleid. Dit zal gevolgen hebben 
voor het beleid. Bij de huidige CDA is toch een vervlakking 
waarneembaar. De kermis is er nu ook op zondag. Toen de bioscoop 
in de jaren vijftig zondags open ging waren niet alleen de SGP maar 
ook de CHU en de AR hier tegenstander  van. 
 
Aardoom:   De SGP is nu  een roepende in de woestijn. Jaren geleden 
was er bijvoorbeeld wethouder van der Berg, die toch een andere 
achtergrond had dan de huidige PvdA’ers.  
 
Roest:  U bent ook nog bestuurslid geweest. Wat was uw functie als 
bestuurslid? 
In de jaren dat ik in het bestuur zat, heb ik mij nogal druk gemaakt 
met ledenwerving. Het aantal leden lag toen in de buurt van de 500. 
Je wilt altijd meer. Als je er 500 hebt, wil je er 600 en als je er 600 hebt 
wil je er 700. Dit kostte echter zoveel energie dat ik toen besloten heb 
ermee te stoppen.  Daarnaast zorgde ik voor de verspreiding van de 
uitnodigingen en folders.  
Ik wil ook mijn waardering uitspreken over de nieuwsbrief. Ik vind het 
een goede zaak dat de leden, die niet naar de vergaderingen 
komen, op deze manier op de hoogte worden gehouden van de 
zaken die er binnen de SGP spelen. 
 
De samenwerking van de SGP met de CU is dit jaar verbroken. Wat 
vindt u daarvan? 
 
Roest:  Het zij zo. Het is gegaan zoals het gegaan is. Ik heb altijd de 
indruk gehad dat de CU hoog van de toren geblazen heeft. Zij waren 
een stuk kleiner dan de SGP. Toch wilden ze meer invloed. Deze 
gelegenheid hebben ze nu. Laten ze maar bewijzen wat ze waard 
zijn. 
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Hoe houden we de hervormden bij de SGP? 
 
Aardoom:  De hervormden zijn politiek minder actief. Ze wachten 
meer af. Je krijgt ze niet zo gauw  ergens warm voor.  
Dit in tegenstelling tot de gereformeerden, die bol van activisme 
staan. Denk hierbij aan de AR van Kuyper. 
Veel  hervormden stemmen wel SGP, maar ze willen niet zo gauw een 
actieve rol. Vandaar dat het belangrijk is dat je de hervormden erbij 
blijft betrekken. De plaats van vergaderen en de keuze van de 
sprekers kan stimulerend werken. Denk bijvoorbeeld aan de 
bezinningsavond voor de laatste verkiezingen in de Singelkerk. Ook 
hier waren veel hervormden aanwezig. 
 
Wat zou u de huidige politici willen meegeven? 
 
Aardoom: Ondanks dat het misschien afgezaagd is, is het toch 
inhoudsvol: “ Indien u wijsheid ontbreekt, dat hij ze van Mij begere, 
Die mildelijk geeft en niet verwijt. Overal in.”    
Het persoonlijk gebed is zo nodig, maar ook van de kansel.  In 
afhankelijkheid van Hem hun werk te kunnen en te willen doen, dat 
wensen we hun toe. Dat gaat wel gepaard met strijd. 
 
Roest:  Dat is de kern van de zaak. Ik denk in deze  aan de worsteling 
van Veldhoen, die bij de kwestie van de oprichting van de moskee 
voor de Molukkers toch de vrijmoedigheid en de ruimte  kreeg om 
aan te geven dat dit niet kon. Diezelfde gevoelens, worstelingen  en 
vrijmoedigheid gunnen we ook de huidige raadsleden.    
 
Aardoom:   De Heere zal deze vrijmoedigheid ook geven. 
 
Roest:  Het is een wonder dat we dingen nog kunnen zeggen, hoewel 
het wel steeds moeilijker wordt. In de gouden eeuw werd ons land 
geleid door een kleine groep, die het uitstraalde en wilde dat het zo 
gebeurde in overeenstemming met Gods Woord.  Zij werden door de 
Heilige Geest geleid. Zij waren de motor van het land. Ze hadden een 
voorttrekkersrol.  
De vraag is, wat stralen wij nog uit? Kunnen ze in Ridderkerk zien dat 
er nog ruim drieduizend SGP-ers zijn?    
Aardoom:  Toch moeten we niet alles van vroeger idealiseren.  
We kunnen nu lezen in de krant over de VOC.  



   41 

Hieruit blijkt dat er vroeger ook zaken niet goed waren. We mogen 
ook dankbaar zijn wat we nu nog hebben. Er zijn ook nog goede 
dingen. 
 
Roest:  Denk aan Van den Berg in de Tweede Kamer. De voorzitter 
van de Kamer, mevrouw Van Nieuwenhoven wees andere 
kamerleden , die bruut het woord namen , op Van den Berg. Zoals die 
meneer zich gedraagt, zo moet je je gedragen. Het gaat om de 
levensstijl. 
 
November 2002 
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Maiden-speech 
Meeuwis Veldhoen jr. 

 
H. l. Ambacht, 17 april 2000 

Mijnheer de voorzitter, geachte aanwezigen, 
 

Lieve opa, 
 

In deze vergadering zijn nu al vele toespraken gehoord 
Toch vraag ook ik nog heel even het woord 

Ik ben Meeuwis Veldhoen, 7 jaren oud, 
Die vandaag zijn maidenspeech houdt 
Om aan iedereen te vertellen op rijm 

Hoe geweldig trots wij op u zijn! 
Hier en in de regio werd uw naam veel genoemd 

Ik kan wel zeggen: "U bent enorm beroemd" 
 

Vraag een Ridderkerker wie M. Veldhoen is 
En men zegt: "Als ik me niet vergis, 
Is dat een raadslid voor de SGP, 

Iemand met een duidelijk ja of een stellig nee". 
 

Over van alles had u heldere gedachten 
Natuurlijk had u ook wel eens slapeloze nachten. 

Denk bijvoorbeeld aan de Regio, het centrum en de moskee, 
Hierin ging u met de meerderheid niet mee. 

 
Oom Wim, oom Nico en mijn papa waren nog erg jong 

Toen u hier als raadslid begon. 
Avond aan avond was u op pad 

Toch werd oma het alleenzijn niet zat 
 

Ja opa, de vraag was, toen u begon, 
Of u wel in het openbaar spreken kon, 
Nou, u was niet direct zo welbespraakt, 

En hield zich aan de gouden regel, ooit in de fractie gemaakt: 
"Eerst een jaartje luisteren, 
dan een jaartje fluisteren" 

en had dát resultaat, 
dan mocht ie het woord voeren in de raad. 
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Meeuwis Veldhoen jr. spreekt opa toe

Uw resultaat is bij ons allen inmiddels wel bekend, 
Er is bijna geen Ridderkerker die uw stem niet herkent. 

33 jaar heeft u heel hard gewerkt 
en dat hebben ze bij papa thuis heus wel gemerkt. 

Met de begroting was het pas echt feest bij hen thuis. 
Dan moesten ze allemaal zo stil zijn als een muis. 

Raadsstukken raakte hij nooit kwijt 
"Vrouw ze lagen hier toch al die tijd?” 
"Man, ik heb ze heel niet aangeraakt, 

Jij bent ze kwijt geraakt! 
Maar laat mij dan maar eens zoeken 

Man, ze liggen gewoon tussen je begrotingsboeken!” 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

Pas las ik in de krant: "Peper gaat weg en Wiegel stapt op" 
Ik dacht: "Oh nee hè!  Straks zegt mijn opa ook nog: "Ik stop" 

En jawel hoor, het is zover gekomen. 
Mijn opa heeft het vast besluit genomen 

Om te stoppen met al het werk 
Voor de raad en de SGR in Ridderkerk 

Afscheid nemen doet soms wat pijn 
Maar meer vrije tijd is voor oma toch ook wel fijn 

Hiermee rond ik mijn redevoering af 
 

Mijnheer de Voorzitter, 
Dank u wel voor de gelegenheid die u mij gaf. 
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SGP-Jongeren Ridderkerk 
 
Op initiatief van het bestuur van de kiesvereniging is in het jaar 2001 
de studievereniging omgezet in een jongerencommissie. 
 
Het doel van de SGP-Jongeren Ridderkerk is het betrekken van zoveel 
mogelijk jongeren bij het werk van 
de SGP. Hen mee laten denken 
over allerlei politieke en 
maatschappelijke vraag-stukken. 
Hoewel de SGP de oudste politieke 
partij is, heeft ze de wijsheid niet in 
pacht. De partij heeft wel een vast 
kompas: de Bijbel. Gods Woord is 
het uitgangspunt voor de politieke 
praktijk. De geboden die God ons 
heeft gegeven, zijn het waard om 
door heel ons volk te worden 
opgevolgd.  
De Bijbelse normen en waarden 
vormen het fundament van onze 
samenleving. Dat wil de SGP 
benadrukken, daar wil ze voor 
staan. 
Dat ergens voor staan krijgt in de 
praktijk gestalte door het 
organiseren van een aantal avonden per jaar.  
Er zijn inmiddels avonden geweest waar de SGP gemeente-
raadsleden aan de tand werden gevoeld en waar landelijke politici 
van verschillende Partijen hun zegje kwamen doen. Nadrukkelijk 
wenst de commissie geen vervanger te zijn voor het kerkelijk 
jeugdwerk.  
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De commissie bestaat uit: 

Ton Romijn (coödinator) 
 

      Peter Kranendonk 
 
Jacco de Jonge 
 
 
 

Arco Roodenburg 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
 
 
   
De heer A.J. van ’t Zelfde is binnen het bestuur de contactpersoon 
voor de jongerencommissie. 
 
SGP-Jongeren Ridderkerk kent geen verenigingsvorm, dus lid worden 
van een plaatselijke jongerenafdeling is (nu) niet mogelijk. Wel 
bestaat er een landelijke SGP-Jongeren vereniging, waarvan men lid 
kan worden. Ben je ouder dan 15 jaar en jonger dan 28 jaar dan kan 
je lid worden. Informatie hierover vind je op de website van de 
landelijke SGP: www.sgp.nl. Beschik je niet over Internet dan is een 
briefje voldoende: 
 
SGP-Jongeren 
Laan van Meerdervoort 165 
2517 AZ DEN HAAG 
 
November 2002 
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Bijlagen 
 
 

Bijlage 1: tabel uitslagen gemeenteraadsverkiezingen 
 
 
 

Aantal zetels (Ridderkerk=29) 

 
 

Aantal uitgebrachte stemmen 

 
 
 
 
 
 

Jaar SGP/GPV RPF SGR SGP CU 

1982 4 1    

1986 3/1 -    
1990   3/1/1   

1994   5/1/1   

1998   5/1/2   

2002    4 2 

Jaar Ridderkerk SGP/GPV RPF SGR SGP CU 

1982 22740 2982 777    
1986 26084 3280 659    

1990 22430   4027   

1994 24298   5999   

1998 21895   6004   

2002 22156    3196 1923 
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Bijlage 2:   SGP- raadsleden in verslagperiode (chronologisch) 
 
M. Veldhoen 1966-2000 fractievoorzitter 1969-1998 
Ing. W. van Gent 1970-1994 
Ir. C. Kok 1970-1984 
J.M. Schot 1982-1998 
 2000-2002 
B. Stolk 1984-1990 
A. (Arie) den Ouden 1994- fractievoorzitter vanaf 1998 
T.J. Alderliesten 1994- 
R.C. van Pelt 1994-2002 
J. Lagendijk 1998- 
Mr. V.A. Smit 2002-      
 
 
 
Bijlage 3:  bestuursleden kiesvereniging in verslagperiode 
(chronologisch) 
 
B. Stolk 1969-1995  voorzitter 
A. Bode 1971- 
H. Roest 1972-1985 
J.M. Schot 1972-1995 
T. van Prooijen 1973-  penningmeester 
W. van Gent 1974-1999  voorzitter 1995-1998 
A. Hofland 1975-1983 
I.  van Driel  1982-1989  secretaris 
A. (Anton) den Ouden 1982- 
D. J. Vroegindeweij 1983-1993 
M. Verhoeve 1985-1994  secretaris 1989-1994 
 1995-  secretaris 1995-1998 
   voorzitter vanaf 1998 
R.C. van Pelt 1989-1995 
R.F. Roodenburg 1993- 
G.J. de Looze 1994-  
W. van den Berg 1996-  secretaris vanaf 1998 
B, van der Graaf 1996- 
A.J. van ’t Zelfde 2000- 
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